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نكته بازی

وز اتفاق ر

الان چه کنیم بهروز جان؟
بهروز رهبری فرد، پیشکســوت همیشــه نالان پرســپولیس در 
تازه ترین مصاحبه خود پیرامون شرایط نیمکت این تیم چند جمله 
گفته که خیلی کوتاه و پرمعناست و تکلیف همه را روشن می  کند: 
»کارتال دلال بزرگی بود. الان مربی خارجی به ایران نمی آید. اغلب 
مربیان داخلی هم رزومه خوبی ندارنــد. بین ایرانی ها فقط یحیی 
گل محمدی به درد پرسپولیس می خورد.« دلال بودن کارتال را که 
متوجه نشدیم یعنی چه. او فقط سردار دورسون را به پرسپولیس 
آورد که انصافا خرید خوب و باکیفیتی بود. کاش بقیه دلال ها هم 
همینطور باشند! بعد هم حالا که مربی خارجی نمی آید و داخلی ها 
هم خوب نیستند، صلاح می بینید چه کنیم بهروزجان؟ یحیی هم 
که با فولاد قرارداد دارد. تیم منحل شــود خوب است؟ البته شاید 
شــما هم مثل بعضی دیگر از پیشکسوت ها دوست دارید خودتان 

روی نیمکت تیم بنشینید؟ تعارف نکنید قربان!

آرامش رؤیایی
در راســتای ادامه بلاتکلیفی در کادرفنی پرسپولیس، رسانه های 
گوناگون همچنان از گزینه های مختلف نام می برند و ازجمله اسم 
وحید هاشمیان هم زیاد به گوش می خورد. اینکه هاشمیان از نظر 
فنی می تواند به کار قرمزها بیاید یا نه، به طور کلی یک بحث مهم 
جداگانه است که مجال خاص خودش را می طلبد. با این حال وحید 
از نظر رفتاری در زمره جنتلمن های فوتبال ایران به حساب می آید و 
حقیقتا وزن بالایی دارد. تصور کنید لیگی را که هاشمیان سرمربی 
پرسپولیس باشد، نویدکیا سرمربی سپاهان، گل محمدی سرمربی 
فولاد و... به به که چه آرامشی. البته یک لحظه اجازه بدهید، انگار 
مجوز حضور ریکاردو ساپینتو در ایران صادر شده. آقا آن داستان 
آرامش و اینها منتفی است. ساپینتو خودش می تواند در آن واحد 

سه لیگ را به هم بریزد!

سریال هر تابستان
با توجه به شرایط خاصی که کشور طی روزهای اخیر با آن مواجه 
بوده، نقل وانتقالات فوتبال هم بعد از یــک وقفه کم کم در حال 
از سرگیری اســت، اما تنها اخباری که از اســتقلال می شنویم، 
همچنان مربوط به ادامه مذاکرات باشگاه با گزینه ها و مسائلی از 
این دست می شود. البته مدیران اســتقلال مدام وعده می دهند 
به زودی خبرهای خوش منتشــر خواهد شد، اما در عمل اتفاقی 
نمی افتد. در همین راســتا، دیروز هم رسانه ها نوشتند استقلال 
در حال مذاکره با علی کریمی، بازیکن پیشــین این تیم اســت. 
اگر دقت کنید، 4سال اســت که ما هر تابســتان همین خبر را 
می شنویم. کریمی سال1399از جمع آبی ها جدا شد و به القطر 
پیوست. پس از آن هم برای الدحیل توپ زد و آخرین باشگاهش 
هم کایسری اســپور ترکیه بوده. در تمام این مدت هم قرار بوده 
به استقلال برگردد و نشده. امسال هم نشد، عیبی ندارد. به امید 

خدا سال بعد!

آبی هــا هم از اینکــه یکی از شــاخص ترین 
چهره های این ســالیان اردوگاه ســرخ ها را 
جذب می کردند، خشــنود بودنــد. با این حــال بعدتر رضاییان 
ارزش های فنی  اش را هم نشــان داد و ثابت کرد فقط رقم زننده 
یک انتقــال حیثیتی نبــوده، بلکــه در زمین هــم می تواند به 
تیمش کمک کند. اگرچه اســتقلال در مجمــوع فصل خوبی را 
پشــت ســر نگذاشــت، اما رامین نمره قبولی گرفت. او در همه 
مسابقات، مجموعا 42بار برای استقلال به میدان رفت، با 13گل 
 بهترین گلزن تیمش لقــب گرفت و البته 6پــاس گل هم برای 

همبازیانش فرستاد.
مجموعه این موارد بود که باعث شــد هواداران اســتقلال، راضی 
از رضاییان روی ضرورت تمدید قرارداد او پافشــاری کنند. البته 
که این اتفاق به آســانی هم رخ نداد. در مقطعی از فصل، شــایعه 
اختلاف رامین با برخی بازیکنان قدیمی استقلال سر زبان ها افتاد 
و حتی خود رضاییان در مصاحبه ای بحث برانگیز گفت: »امیدوارم 
استقلال از آن تیم هایی نباشــد که بعضی بازیکنان قدیمی پیش 
مدیران باشــگاه بروند و بگویند فلانی نباید باشــد.« با این همه، 
درنهایت قرارداد مدافع- هافبک 35ساله استقلال تمدید شد تا او 
فصل آینده هم برای این تیم توپ بزند. آیا رضاییان به مهره کلیدی 

ریکاردو ساپینتو تبدیل خواهد شد؟ زمان نشان می دهد.

ترکیبترکیب

ترنت الکســاندر آرنولد نخســتین پاس گل خودش را برای تیم جدیدش ثبت کرد. آمار پاس گل های او به عنوان یک 
مدافع راست، فوق العاده است؛ 9۰پاس گل! آرنولد در تمام دوران حرفه ای اش بیش از ۵۰۰سانتر موفق داشته است، 

البته در دفاع بسیار آسیب پذیر است.

مدافع مهاجم
یک خبر هم از لالیگا؛ قرعه کشی این فصل انجام شد و رئال مادرید و بارسلونا در هفته اول به 
مصاف اوساسونا و مایورکا می روند. ال کلاسیکوی رفت روز 6اکتبر )4آبان( در سانتیاگوبرنابئو 
و بــازی برگشــت: 1۰مه)2۰اردیبهشــت 14۰۵( در نوکمــپ بارســلون برگــزار می شــود. تاریــخ 

ال کلاسیکوهای فصل پیش هم همین بود؛ فقط بازی برگشت 11مه برگزار شد.
اگر رئال به فینال جام باشگاه های جهان برســد، بازی هفته اول این تیم به تعویق 
می افتد و از هفته دوم مقابل تیم تازه صعود کرده رئال اوویدو لیگ را آغاز می کند.

ال کلاسیکوها

لیلی خرسند |  روی دور بــرد باشی و منتظر اتفاقات 
خوب اما یک روز، یــک صبح از خواب بیدار شــوی و 
ببینی در خانه ات، در خاک وطنت، خبرهایی هست و تو 
فرسنگ ها دورتر باشی و ندانی و نتوانی کاری کنی. تیم 
ملی والیبال زنان ایران در ویتنام و درگیر جام ملت های 
آســیا بود که رژیم صهیونیســتی به ایران حمله کرد. 
بازیکنان تیم ملی و اعضای کادر فنــی ایران هم که از 
طریق فضای مجازی متوجه اخبار و اتفاقات شده بودند، 
مثل همه تحت تأثیر قرار گرفتند، در حدی که نتوانستند 
نتایج خوبی را که در 3بازی اول گرفته بودند، تکرار کنند 
و به ششمی در این رقابت ها اکتفا کردند. ریحانه کریمی 
مدافع تیم ایران در گفت وگو با همشــهری از روزهای 

سختی که تیم داشته صحبت می کند.
 

  مسابقات برای تیم ایران به 2بخش قبل 
از جنگ و بعد از جنگ تقسیم شد. قبل از اینکه 
حملات رژیم صهیونیستی به ایران آغاز شود، 
نتایج خوب بود اما بعد از آن تیم به هم ریخت و به 

چیزی که می خواستید نرسیدید.
دقیقا همینطور بود. ما این دفعه رفتــه بودیم تا اتفاق 
خاصی را رقم بزنیم و نتایج هم همین را نشــان می داد 
و مشخص بود که ما چقدر زحمت کشیده بودیم. مثلا 
اینکه تنها شکســت فیلیپین مقابل ما بود. آنها قبل از 
اینکه با ما بازی کنند، همه مسابقاتشــان را 3بر صفر و 
3بر یک برده بودند. اما بعد از اینکه آن اتفاق تلخ افتاد، 

همه  چیز به هم ریخت.

  کی متوجه اتفاقات در ایران شدید؟ 
قبل از بازی با قزاقستان بود که سر صبحانه، موقعی که 
داشتیم اینستاگرام را چک می کردیم، متوجه شدیم چه 
شده. آن روز، روز خیلی بدی بود. خیلی به هم ریختیم. 
انگار بی خانواده شده بودیم. احساس نگرانی می کردیم. 
اعتماد به نفس و غرور و همه  چیزمان به یکباره انگار از 

دست رفته بود.
 

  تیم های دیگر هم همدردی می کردند.
همدردی که می کردند بیشتر حالمان بد می شد. انگار 
به ما یــادآوری می کردند که چه فاجعه وحشــتناکی 
در کشــورمان اتفاق افتاده البته خودمان می دانستیم 

چه شده.
 

  بیشتر نگران چه بودید؟
نگران ایران بودیم. اینکه خاکمان، وطنمان و خانواده مان 

را از دست بدهیم.
 

  با حالی که داشتید چطور بازی کردید؟
الان از خودم می پرســم که اگر دوباره در آن شــرایط 
قرار بگیرم، می توانم خودم را کنتــرل کنم؟ می توانم 
بازی کنم؟ بعید می دانم. به خصوص اینکه ســرمربی 
تیم خارجی بود و شــرایط ما را درک نمی کرد. سبک 
زندگی آنها با ما متفاوت اســت. خانم لی می گفت کار 
جدا، احساسات جدا. موقعی که بازی دارید، بازی کنید و 
بعدش ناراحت باشید اما  نمی توانستیم کار و احساسات را 

از هم جدا کنیم. موقع بازی هم گریه می کردیم.
 

  باز هم بد نباختید.
بازی با قزاقستان بد نبودیم و 3بر یک باختیم. ما در آن 
بازی مثل کسانی بودیم که عزیزی را از دست داده اند، نه 
جسم مان یاری می کرد و نه ذهن مان. خودمان نبودیم. 
با این حال با همان جسم بی جان هم خوب کار کردیم. ما 

به اشتباه خودمان، کادر فنی و داوری باختیم.
 

  بین بازیکنان چه کسی بیشتر از همه 
گریه می کرد؟

من. بازیکنان کوچک تر از من در تیم زیاد است اما من 
بیشــتر از همه نگران بودم. من از همه غدتر و مغرورتر 
بودم ولی ســر صبحانه که متوجه اتفاقات شدم انگار 
یک دفعه شکستم و خیلی ســخت می توانستم خودم 

را کنترل کنم.
 

  کسی بود که بتواند شما را آرام کند؟

سعی می کردیم همدیگر را آرام کنیم و کنار هم باشیم. 
سعی می کردیم مرهم زخم همدیگر باشیم ولی نمی شد. 
در آن چند روز مثل اینکه در جهنم بودیم. مربیان ایرانی 
تیم هم مثل ما حالشان بد بود. سرمربی تیم هم خیلی 
سعی می کرد همدردی کند اما کار برایش خیلی جدی 
بود و حق هم داشت که اینطور فکر کند اما انجام چیزی 

که از ما می خواست سخت بود.

  مسیری طولانی هم برای رسیدن به 
خانه داشتید.

2پیشــنهاد به ما دادند یکی اینکه یــا در کره جنوبی 
اردو داشته باشــیم یا اینکه به ایران برگردیم. ما فقط 
می  خواستیم برگردیم و به چیز دیگری فکر نمی  کردیم. 
از ویتنام با پرواز به ترکیه رفتیم و از استانبول هم به شهر 
وان. از مرز بازرگان وارد ایران شــدیم. از آنجا به بعدش 
سخت بود و بیش از 30ساعت طول کشید تا به تهران 
برسیم. بچه هایی هم که خانه هایشان رشت بود همانجا 

از ما جدا شدند و بیشتر از ما در راه بودند.
 

  وقتی به خاک ایران رسیدید، چه کار 
کردید؟

یک نفس عمیق کشیدیم. لحظه خیلی خوبی بود.
 

  به خانه رسیدی چه اتفاقی افتاد؟
قبل از هر کاری مادرم را بغل کردم. در آن چند روز خیلی 

استرس داشت و خیلی گریه کرده بود.
 

  خب از مســابقات و تیم هم صحبت 
کنیم. تا قبل از بازی با قزاقستان همه  چیز خوب 
پیش می رفت و نظرها نسبت به تیم مثبت بود، 

اینکه تیم پیشرفت خوبی کرده.
واقعا هم پیشــرفت خوبی کرده ایم. البته کشــورهای 
دیگر هم پیشرفت کرده اند. فقط ما در لیگ مان بازیکن 
خارجی نداریم. کشــوری مثل اندونــزی 8-7بازیکن 
اروپایی در لیگش دارد، فیلیپین هم همینطور. بازیکنان 
این کشــورها 7-6ماه با بازیکنان خوب خارجی رقابت 
می کنند و رشد خیلی خوبی هم داشته اند. ما مقابل این 
تیم ها خیلی خوب بازی کردیــم. باید این را هم درنظر 
بگیریم که بازیکنان تیم ما جــوان بودند. بزرگ ترین 
بازیکن ما 27سال سن دارد. 4-3بازیکن 23 ساله داریم 
و بقیه زیر 20سال هستند. با توجه به بازی های سنگینی 
که داشتیم، تیم واقعا فوق العاده بود. اگر جنگ نمی شد 
ما راحت می توانستیم به جمع 4تیم صعود کنیم. البته 
با همان شرایطی هم که پیش آمد، بدشانسی آوردیم که 
صعود نکردیم. ما، فیلیپین و قزاقستان تک باخته بودیم 

و قزاقستان با امتیازشماری صعود کرد.
 

  نظر بعضی ها این است که لی با اینکه 
در تغییر ســبک و پیشــرفت بازیکنان خیلی 
تأثیرگذار بود ولــی درکوچینگ خیلی موفق 

نشان نداد.
این را قبول ندارم. من در بعضی از ســایت ها مطالبی 
را خواندم که خیلــی ناراحت کننده بــود و به اعضای 
کادر فنی خیلــی کم لطفی کرده بودنــد. ما اگر خوب 
بازی کردیم به خاطر این بود که ســرمربی تیم ما را به  
خودباوری رســاند و خیلی خوب توانست سبک بازی 
ما را به شرق آسیا نزدیک کند. خانم لی در 3بازی اول 
چند تعویض خیلی خوب داشــت به خصوص در بازی 
با فیلیپین کــه دقیقا تیم را نجــات داد. مهم تر از همه 
جایگاهی بود که مربی ما در آســیا دارد ولی خود ما از 
آن خبر نداشتیم. سرمربیان قزاقستان و ویتنام احترام 

خاصی برای او قائل بودند و این باعث افتخار ما شد.
 

  گفتید به خاطر اشــتباه کادر فنی به 
قزاقستان باختید.

در هر بازی باید چند اشــتباه برای داور و خود تیم کنار 
گذاشــت اما ما این کار را نکردیم و به هم ریختیم. اشتباه 
کادر فنی هم عمدی نبود. در این مسابقات برای اولین بار به 
سبک لیگ ملت ها به کادر  فنی تبلت داده بودند و تعویض ها 
دستی انجام نمی شد. موقع تعویض مشکلاتی پیش آمد که 

بیشتر به خاطر خطای سیستم بود نه کادر فنی.

نگران خاک وطن بودیم 
ریحانه کریمی، بازیکن تیم ملی والیبال زنان ایران از روزهای سختی می گوید که او و 

هم تیمی هایش بعد از حمله رژیم صهیونیستی به ایران، در جام ملت های آسیا داشتند

چرا برزیلی ها؟
دلیل درخشش فقط نمی تواند تفاوت زمانبندی فصل باشد

زمین خنثی
پیروزی های رئال مادرید در 4دیدار اخیر 

مقابل یوونتوس در زمین بی طرف: 3بر 
یک )در پاریس، 1962جام باشگاه های 
اروپا(، یک بر صفر )در آمستردام 199۸ 

فینال لیگ قهرمانان(، 4بر یک )در کاردیف 
2۰1۷فینال لیگ قهرمانان( و یک بر صفر 

)میامی 2۰2۵جام باشگاه های جهان(.

قاتل ایتالیا
۵تقابل آخر رئال مادرید 

با نمایندگان ایتالیا در دور 
حذفی یک تورنمنت؛ بازی با 

رم 16-2۰1۵، ناپولی 2۰16-1۷، 
یوونتوس 1۸-2۰1۷ و آتالانتا 
21-2۰2۰ که همگی با صعود 

رئال همراه بوده است. 
آخرین باری که یک تیم 

ایتالیایی توانست رئال مادرید 
را حذف کند، نیمه نهایی فصل 

1۵-2۰14 لیگ قهرمانان 
بود که یوونتوس در مجموع 

رفت  و برگشت، 3 بر2 تیم 
آنچلوتی را کنار زد.

رئالی ها انگار با تعداد بازیکن بیشتری بازی می کنند!

دیوار بلند
یاسین بونو، ســنگربان مراکشی الهلال در 

دیدار مقابل منچسترســیتی آمار 10مهار را به ثبت 
رساند تا با بیشــترین تعداد مهار در یک بازی از جام جهانی 

باشگاه های2025 برابری کند. بونو در مجموع 4بازی، 23مهار را 
به ثبت رسانده است، به طور متوسط نزدیک به 6مهار در هر بازی. 

اما رکورد او فقط یک نصــف روز برجا ماند و دی گرگوریو، دروازه بان 
یوونتوس در بازی با رئال مادریــد آن را جابه جا کرد. تفاوت عملکرد 
بونو با دروازه بان ایتالیایی این بود که بازیکنان سیتی غیراز یک مورد، 
همه توپ ها را به بونو پاس دادند اما دی گرگوریو برای جلوگیری 

از گل های فراوان رئالی ها مجبور شد 6بار شیرجه بلند بزند. 
عملکرد دی گرگوریو مقابــل رئال مادرید: 10مهار، 

4مهــار از داخل محوطه، یــک گل خورده 
از امید گل 2.37و نمره 9.3.

تکرار فینال
دورتموند هــم در بازی آخــر مرحله 

یک هشــتم، با 2پــاس گل کریــم آدیمی و 
گل های گیراســی، 2بر یک مونتری مکزیک )تیم 
سرخیو راموس( را شکست دهد و برای تکرار فینال 
ســال2024لیگ قهرمانان اروپا حریف رئال مادرید 
شود. جوب بلینگام با کارت زردی که مقابل مونتری 

گرفت، با صعود دورتموند، از حضور در یک چهارم 
محروم شد و این خرید تازه زنبورها فرصت 

رویارویی با بــرادرش -جود- را از 
داد. دســت 

رائول جدید
رائول جدید رئالی ها باز هم گل زد. گونســالو 

گارســیا زننده تک گل رئــال در این بازی بــود. او در 
هر 4بازی رئــال در آمریــکا روی حداقل یــک گل تأثیرگذار 

بوده، یعنی روی نیمی از 8گل تیم؛ گل بــه الهلال، پاس گل مقابل 
پاچوکا، گل به سالزبورگ و گل به یوونتوس. بیشترین مشارکت روی 
گل در جام جهانــی باشــگاه های2025: کنعان ییلدیــز از یوونتوس با 

5مشارکت)3گل و 2 پاس گل(، مایکل اولیسه از بایرن با 5مشارکت)3 گل 
و 2پاس گل( و گونسالو گارسیا از رئال با 4مشارکت )3 گل و یک پاس گل(.
گل های رائــول نزدیــک بــه 22.8میلیون یــورو بــرای رئال مادرید 

ســود بــه همــراه داشــته. درآمــد کلــی باشــگاه تــا ایــن 
لحظــه از ایــن رقابت هــا 54.2میلیــون یــورو بــوده.

رائول در 10بازی نخســت خود با پیراهــن رئال مادرید 
5گل و 4پــاس گل داده بود و گونســالو در این 

تعداد بازی 4گل و 2پاس گل دارد.

رئال مادرید با ژابی آلونسو بهتر بازی می کند و مادریدی ها حالا 
سبک خاصی دارند؛ زیاد پاس می دهند، زیاد شوت می زنند 
و زیادند! وحتی شــاید در زمین 15نفر به نظر بیایند. رئالی ها 
در همه جای زمین بازیکن دارند، چراکه سیستم سه دفاعه و 

پنج هافبکه به تیم کمک کرده تا بیشتر به نظر برسند و دیگر 
مثل سابق 3مهاجم برای خودشــان قدم نمی زنند و هر کس 
که نزدیک توپ باشد، به بازیکن صاحب توپ فشار می آورد. 
نکاتی که در 4بازی جام جهانی باشگاه ها دیده شده، تفاوت را 

کامل نشان می دهد. رئالی ها با آنچلوتی جام های زیادی گرفتند 
و حالا نوبت امتحان سبک دیگری است. رئال با پیروزی یک 
بر صفر مقابل یوونتوس درحالی که می توانست گل هایش را 
دورقمی کند، به مرحله یک چهارم جام جهانی باشگاه ها رسید.

خارجی ها را برتر 
از ایرانی ها ندانیم

پیروز قربانی، سرمربی فجرسپاسی 
از قیمت های کاذب بازیکنان در بازار 

نقل و انتقالات می گوید

امیرحسین اعظمی |  فعالیت فجر سپاسی 
در فصل نقل و انتقالات شروع شده و تا به امروز 
حضور بازیکنانی چون ارسلان مطهری، مهران 
موسوی، محمود مطلق  زاده و علیرضا رضایی در 
این تیم قطعی شده است. البته فجر از یک امتیاز 
مثبت هم بهره خواهد برد و می تواند چند بازیکن 
که مشمول خدمت سربازی هســتند را هم به 
خدمت بگیرد. پیروز قربانی سرمربی فجر سپاسی 
درخصوص آخرین وضعیت این تیم به سؤالات 
همشهری پاســخ می دهد. او هم مثل خیلی ها 
معتقد است که فضای نقل و انتقالات در فوتبال 

ایران ملتهب است.

  آیا از عملکــرد فجر در فصل 
نقل و انتقالات راضی هستید؟

هنوز تیم تکمیل نشده ولی با این حال ما از روز 
سه شنبه تمرینات را شــروع کردیم. باشگاه هم 
برای جذب بازیکن تلاش می کنــد و امیدوارم 
در نهایت تیم خوبی ببندیــم. از طرفی منتظر 
هستیم تا وضعیت ســربازی بعضی از بازیکنان 
هم مشخص شود تا بتوانیم چند بازیکن سرباز 

هم جذب کنیم.

  فکر می کنیــد در فصل آینده 
نتایج خوبی بگیرید؟

تمام هدف ما این است که فصل بعد در لیگ برتر 
بمانیم و نباید از فجر سپاســی توقع غیرمنطقی 
داشته باشــیم. البته یک موضوع برای من مهم 
است، اینکه تیمم خوب فوتبال بازی کند و روی 
این موضوع به شدت حســاس هستم. امیدوارم 
فوتبالی خوب و تماشاگرپسند بازی کنیم و نتایج 

خوبی بگیریم.

  در مورد فضای نقل و انتقالات چه 
صحبتی دارید؟

قیمت ها کاذب است. ما قصد جذب یک بازیکن 
خیلی معمولی را داشتیم ولی نتوانستیم به خاطر 
قیمت بالا، آن بازیکن را جذب کنیم. متاسفانه 
ایجنت ها یا کارگــزاران و همچنیــن مدیران 
فوتبال، قیمت بازیکنان را بالا می برند. امســال 
بین دو ســه تیم بزرگ یک چشم و هم چشمی 
ایجاد شــد و همین موضوع باعث شد تا قیمت 
بازیکنان خیلی بالا برود. این در حالی است که 
باشگاه تراکتور خودش را از این بازار کنار کشیده 
و هنوز بازیکنی هم جذب نکرده است. به عنوان 
مثال اســتقلال و پرســپولیس یک بازیکن را 
می خواهند، وقتی یکی از آنها پیشنهاد می دهد، 
دیگری می خواهد با مبلغ بیشــتر آن بازیکن را 
جذب کند. جالب اینجاست که مدیران همین 
باشــگاه ها نزد وزیر ورزش می روند و می گویند 

قیمت ها باید کنترل شود.

  با توجه به شرایط این روزهای 
ایران، برخی مربیان یا بازیکنان خارجی 
قصد بازگشــت به ایران را ندارند. آیا این 
موضوع کیفیت فنی لیگ برتر را تحت تأثیر 

قرار نخواهد داد؟
70 درصد بازیکنان یــا مربیان خارجی ای که به 
ایران آمدند معمولی بودنــد و دیدگاه ما باید در 
مورد بازیکنان و مربیان ایرانی عوض شود. نباید 
خارجی ها را برتر از ایرانی ها بدانیم. شما دیدید 
که بهترین تیم دست مربیان خارجی بود ولی یا 
دوم شدند یا ســوم. خب، این مقام ها را مربیان 
ایرانی هم می توانند به دســت بیاورند. به عنوان 
مثال بعضی ها از کارترون یا ژوزه مورایس تعریف 
می کنند ولی دستاورد فنی آنها چه بود؟ وقتی 
بازیکن و مربی خارجی می آوریم باید آنقدر سطح 
بالایی داشته باشــند که از آنها یاد بگیریم. حالا 
بهترین فرصت برای مربیــان و بازیکنان ایرانی 
است تا خودشان را نشــان دهند. من معتقدم 
بهترین نفر در یک تیم باید ســرمربی باشــد، 
سرمربی باید به تیمش دســتخط و شخصیت 

بدهد.

  در مورد بازگشت ساپینتو به 
استقلال چه صحبتی دارید؟

نظری در این مورد ندارم و فقــط در مورد فجر 
سپاسی صحبت می کنم.
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راضی از رامین
بعد از مدت ها سکوت و رخوت، باشگاه استقلال با تمدید قرارداد 

ستاره محبوب هواداران، خودی نشان داد

ادامه از 
صفحه9

شاید پیش از شــروع جام جهانی باشگاه ها، مزیت 
زمانی برای برزیلی ها نادیده گرفته شــده بود. فقط 
12مسابقه از 38بازی فصل سری آی برزیل گذشته 
و آنها برخلاف بسیاری از باشــگاه های اروپایی که 
فصل های طولانی و طاقت فرســایی را پشــت سر 
گذاشته اند، با طراوت به این رقابت ها رسیده اند. این 
طراوت تاکنون در عملکرد آنها مشــهود بوده است. 
برای همین است که 2تیم پالمیراس و فلومیننزه در 
مرحله یک چهارم نهایی حضور دارند و فلامینگو هم 

با شایستگی حذف شده.
اما آیا واقعا دلیل درخشش برزیلی ها همین است؟ 
همین که لیگ را به تازگی شــروع کرده اند و فصل 
برایشان فرسایشی نشــده؟ اگر دلیلش این است، 
چرا 2تیــم آرژانتینــی بوکاجونیــورز و ریورپلات 
از گروه صعــود نکردند؟ چرا نماینــدگان آمریکا و 
مکزیک یا در دور گروهی حذف شــدند یا با سلام و 
صلوات به یک هشــتم رفتند تا آنجا حذف شوند؟ 
چرا تیم اوکلندســیتی از نیوزیلند یا ســان داونز از 
آفریقای جنوبی که متعلق به نیم کره جنوبی هستند، 

به جایی نرسیدند؟

   وضعیت فعلی لیگ ها )تا اول ژوئیه 2۰25(
لیگ حرفه ای آرژانتین: 1هفته، در میانه فصل؛ 

تیم ها به تازگی از نیم فصل اول عبور کرده اند.
   ام ال اس )MLS(: آمریــکا حدود 19هفته، در 

میانه فصل؛ تیم ها بین 18 تا 20بازی انجام داده اند.
   لیگ برتر مکزیک )آپرتورا(: حدود 14هفته، در 

میانه فصل؛ رقابت ها فشرده و نزدیک دنبال می شود.

   لیگ ملی نیوزیلند: 12هفته، لیگ منطقه ای 
در جریان است؛ ساختار متفاوتی نسبت به لیگ های 

حرفه ای دارد.
   لیگ برتر آفریقای جنوبی: 28هفته، در مراحل 

پایانی فصل و تیم ها به پایان نزدیک می شوند.
   جی لیگ ژاپــن: 22هفتــه، در میانه فصل و 

رقابت ها به نیمه دوم نزدیک شده اند.

این جدول نشــان می دهد تیم های نیم کره جنوبی 
الزاما در ابتدای فصل نیستند. مثلا:

   سان داونز در آفریقای جنوبی 28بازی انجام داده و 
در آستانه پایان فصل قرار دارد.

   اوکلندسیتی در نیوزیلند در لیگ منطقه ای بازی 
می کند که ساختارش با لیگ های حرفه ای فرق دارد 

و سطح رقابتش هم پایین تر است.
   تیم های آمریکایی و مکزیکی هم در میانه فصل 
هستند، اما به دلیل ســاختار پلی آف محور و فشار 
بازی های داخلی، شاید تمرکز کافی روی رقابت های 

بین المللی نداشتند.
اگرچه آغاز فصل جدید می تواند به طراوت بدنی 
و شــادابی تیم های برزیلی کمک کرده باشد، اما 
این عامل به تنهایی نمی تواند عملکرد درخشــان 
آنها در رقابت های اخیر را توضیح دهد. بررســی 
دقیق تر ابعاد فنی، ساختاری و ذهنی تیم ها نشان 
می دهد که موفقیت برزیلی ها ریشــه در عوامل 

متنوع تری دارد.
11   ساختار رقابت ها و مدیریت فشار بازی ها

لیگ فوتبال برزیل بــا وجود فشــردگی تقویم، از 

ساختاری نسبتا متعادل برخوردار است که به تیم ها 
امکان استفاده از ترکیب های چرخشی و استراحت 
هدفمند بازیکنان را می دهــد. در مقابل، لیگ های 
مکزیک و آمریکا عمدتا مبتنی بر سیســتم پلی آف 
هستند؛ مدلی که علاوه بر افزایش فشار روانی، تمرکز 

تیم ها را از رقابت های بین المللی منحرف می کند.
22   کیفیت فنی و عمق تاکتیکی

باشــگاه هایی نظیــر پالمیــراس و فلومیننــزه از 
ترکیب هایی برخوردارند که نه تنها در ســطح فنی، 
بلکه در جنبه های تاکتیکی نیز منسجم و مدرن عمل 
می کنند. در سوی دیگر، تیم هایی مانند بوکاجونیورز 
و ریورپلاته، با وجود پیشــینه پرافتخــار خود، در 
حال گذار نسلی و با چالش هایی در حفظ ثبات فنی و 

مدیریتی روبه رو هستند.
33   تجربه بین المللی و ذهنیت رقابت محور

تیم های برزیلی در سال های اخیر سابقه قابل  توجهی 
در حضور مستمر و موفق در تورنمنت های بین المللی 
دارند؛ عاملی که به شکل گیری ذهنیتی رقابت محور 
و آمادگی برای مواجهه با فشارهای بالای بازی های 

قاره ای کمک کرده است.
44   تطبیق پذیری جغرافیایی و فنی

باشــگاه های آمریکای جنوبی به واســطه موقعیت 
جغرافیایی خاص خود، به خوبی با سفرهای طولانی، 
تغییرات آب وهوایی و سازگاری با زمین های متنوع 
آشنا هستند. این تطبیق پذیری به آنها در مواجهه 
با شرایط غیرقابل پیش بینی رقابت های بین المللی، 
مزیتی نسبی می بخشد؛ مزیتی که برخی تیم های 

لیگ های قاره های دیگر به ندرت از آن برخوردارند.

این فوتبال 
نیست

تغییرات احتمالی در برگزاری 
مسابقات جام جهانی2026

در آســتانه برگــزاری جام جهانــی2026، 
بحث های زیادی درباره اصلاحات و تغییرات 
در روند برگزاری مسابقات مطرح شده است. 
فیفا برخی پیشــنهادها را برای بهتر برگزار 
شــدن این رویداد بزرگ درنظــر دارد. فیفا 
که جام جهانی قبلی را زمســتان و در کشور 
گرمسیری قطر برگزار کرد، حالا نمی داند با 
شــرایط اقلیمی آمریکا در تابستان با رعد و 
برق، توفان، گرما و تفاوت ساعت با اروپا چه 
کند. البته هنوز چیزی رسمی نیست، اما حتی 
همین شایعه ها هم خطرناک و گیج کننده اند.

11   افزایش زمان استراحت بین دو نیمه 
یکی از پیشــنهادهای مطرح شده، افزایش 
زمان استراحت بین دو نیمه است. براساس 
این پیشــنهاد، زمان استراحت ممکن است 
از حد معمول که حدود 15دقیقه اســت، به 
بازه 20 تا 30دقیقه تغییــر یابد. هدف این 
تغییر امکان استراحت بیشتر و کاهش خطر 
بروز آسیب های ناشی از گرما و فشار زیاد در 

مسابقات است.
22  آبرسانی منظم در طول بازی

در راستای مقابله با گرمای شدید، پیشنهاد 
شده است که برای آبرسانی به بازیکنان هر 
15دقیقه توقف هایی در بازی درنظر گرفته 
شــود. این اقدام می تواند نقــش مهمی در 
حفظ ســلامت و کارایی بازیکنان ایفا کند 
و از بروز گرمای بیش از حد حین مســابقه 

جلوگیری کند.
33  برگزاری مسابقات در صبح ها

به منظور کاهش اثرات منفی گرما و رطوبت، 
پیشنهاد شده است که همه مسابقات صبح 
زود یا عصر برگزار شوند. البته اختلاف ساعت 
با اروپا هم برای این تغییر ســاعت بی تأثیر 
نیســت. در جام جهانی 1994که در آمریکا 
برگزار شد، برخی مســابقات سر ظهر آغاز 

می شد.
44  توقف بازی درصورت گرمای زیاد

فقط هشــدار توفــان و رعد و برق نیســت 
که بازی هــا را به تعویق می انــدازد. ممکن 
است هشــدار گرما هم باعث تعویق مسابقه 
شــود. درصورتی که دما در طول مسابقه به 
حدی برسد که موجب خطر برای بازیکنان 
شود، بازی می تواند متوقف شود تا اقدامات 
اضطــراری انجام شــود. قطری هــا برای 
کاهش اثــرات گرما، ورزشــگاه های خود را 
به سیستم خنک کننده تجهیز کرده بودند 
تا اعتــراض تیم های حاضــر در جام جهانی 
را به حداقل برســانند. فیفا فشــاری روی 
میزبان های جام جهانی ســال آینده نیاورده 
که ورزشــگاه های خود را به سیســتم های 

خنک کننده تجهیز کنند.


